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 دولت و مجلس برای مشکلات مردم 
اقدام کنند

رقابت منطقه ای وارد فاز جدید شده است

 تبریک رئیس جمهور 
به روسای جمهور الجزایر و ونزوئلا

رئیس جمهور در پیامی فرارسیدن شصتمین 
سالگرد استقلال الجزایر را به رئیس جمهور و ملت 
دوست و برادر این کشور تبریک گفت.  آیت ا... 
سید ابراهیم رئیسی در پیامی با تبریک فرارسیدن 
شصتمین سالگرد استقلال جمهوری دموکراتیک 
خلق الجزایر به »عبدالمجید تبون« رئیس جمهور 
و مردم این کشور آورده است: برقراری و تداوم 
روابط دوستانه دو کشور از آغازین روز استقلال 
الجزایر، دلیل درایت و علاقه مندی رهبران دو 
کشور و وجود مشترکات تاریخی، دینی، فرهنگی 
و سیاسی میان دو ملت بوده است. رئیس جمهور 
همچنین اظهار امیدواری کرده است که در دوره 
ریاست عبدالمجید تبون نیز شاهد تحکیم هرچه 
بیشتر پیوندهای دوستی و توسعه و گسترش 
همکاری ها و مناسبات دوجانبه در تمامی زمینه ها و 
به ویژه اقتصادی باشیم. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
همچنین در پیامی با تبریک فرا رسیدن سالروز 
استقلال جمهوری بولیواری ونزوئلا به عنوان یادآور 
تلاش های سیمون بولیوار فقید برای آزادی ونزوئلا 
و کشورهای آمریکای لاتین، به »نیکلاس مادورو« 
رئیس جمهور و مردم این کشور آورده است: این روز 
تاریخی، نماد تلاش های کشورهای آزادی خواه برای 
رهایی از سلطه استعمار است. رئیس جمهور با بیان 
اینکه اطمینان دارم با گسترش روابط دوجانبه و 
استفاده از الگوی مقاومت فعال در برابر زیاده خواهی 
کشورهای امپریالیست، پیروزی حتمی خواهد 
بود، ابراز امیدواری کرده است که با تعمیق بیش 
از پیش مناسبات دوستانه و استراتژیک دو کشور 
و اجرای توافقات صورت گرفته، شاهد گسترش هر 
چه بیشتر روابط میان جمهوری اسلامی ایران و 

جمهوری بولیواری ونزوئلا باشیم. 

  اردوغان اواخر تیر به ایران 
سفر می کند

خبرگزاری آناتولی گزارش داد که رئیس جمهور 
ترکیه اواخر ماه جاری از تهران بازدید خواهد 
کرد. دفتر ریاست جمهوری ترکیه روز سه شنبه 
اعلام کرد که رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور 
ترکیه ۱۹جولای )۲۸ تیر( از ایران بازدید خواهد 
کرد. حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
کشورمان در سفری به آنکارا ضمن تجدید دعوت 
از رئیس جمهور ترکیه برای سفر به کشورمان به 
منظور برگزاری نشست شورای عالی همکاری های 
دو کشور در تهران و همچنین برپایی نشست 
اقتصادی  مشترک  همکاری های  کمیسیون 
فی مابین، آمادگی کشورمان برای ارتقای روابط 
اقتصادی و تجاری با ترکیه و افزایش تبادلات 
تجاری در سطح هدف گذاری شده بین دوکشور را 

مورد تصریح قرار داد. 

 واکنش ایران 
به تحولات اخیر ازبکستان

سخنگوی وزارت خارجه در خصوص تحولات 
اخیر در جمهوری ازبکستان اظهارداشت: جمهوری 
اسلامی ایران روند تحولات و ناآرامی های اخیر در 
بخشی از جمهوری ازبکستان را به دقت تحت نظر 
دارد. ناصر کنعانی افزود: این تحولات مساله داخلی 
جمهوری ازبکستان است و اطمینان داریم دولت 
کشور دوست و برادر ازبکستان، به زودی این مساله 
را به نفع مردم شریف آن کشور حل و فصل خواهد 
کرد.  کنعانی در پایان ثبات و امنیت در ازبکستان را 
برای جمهوری اسلامی ایران و منطقه حائز اهمیت 

ویژه دانست. 

مردم زلزله زده را فراموش نکنید
نماینده مردم بندرعباس در مجلس شورای 
اسلامی، از گروه های امدادی و مردمی درخواست 
کرد که مردم زلزله زده روستایی که منازلشان غیر 
قابل سکونت شده است را در این هوای گرم فراموش 
نکنند. احمد مرادی در صفحه شخصی خود در 
توئیتر، با اشاره به آخرین وضعیت مناطق زلزله زده 
استان هرمزگان نوشت:  »با حضور همه مسئولین 
امر، وضعیت امدادرسانی به روستای  سایه خوش 
به حد قابل قبولی رسیده است. از همه گروه های 
امدادی و مردمی درخواست دارم در این گرمای هوا، 
مردم روستاهای درگیر زلزله که منازلشان غیرقابل 
سکونت شده را فراموش نکنند. در دل هر مصیبت و 
گرفتاری، امید و نشانه نو شدن وجود دارد. ان شاءا... 
این پیگیری و همراهی مسئولین منجر به رفع 

مشکلات به وجود آمده خواهد شد.«

 گشودن قفل مشکل مسکن 
با کلید زمین 

نایب رئیس مجلس گفت: قفل مشکل مسکن با 
کلید زمین و تسهیلات باز خواهد شد. علی نیکزاد 
افزود: متأسفانه در زمینه تامین مسکن مناسب 
خانوارها کم کاری های زیادی صورت گرفته و امروز 
خانواده ها از بابت مسکن دچار مشکل هستند. 
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اصول متعدد قانون اساسی بیان کرد: قانون اساسی 
به عنوان میثاق ملی و سند راهبردی کشور در 
عرصه های گوناگون تهیه مسکن مناسب با اولویت 
اقشار محروم را از وظایف خدشه ناپذیر دولت دانسته 
است و باید به مر قانون اساسی در این زمینه عمل 
شود. نیکزاد با اشاره به تصویب قانونی در مجلس 
دهم و همچنین قانون جهش تولید مسکن در 
مجلس یازدهم، بیان کرد: تمام ابعاد این دو قانون 

باید اجرایی شود. 

خبـــر

سید محمد غرضی
وزیر اسبق نفت

گام بلند دستگاه قضا در راستای استقلال قضات 
    رئیس قوه قضائیه: مسئول رسیدگی قضائی، شخص قاضی است

    ضابط باید کنار قاضی قرار گیرد
آرمان ملی:  بسیاری معتقدند از زمانی که 
تغییراتی در حوزه ریاست قوه قضائیه ایجاد شده 
و حجت الاسلام محسنی اژه ای روی کار آمده روند 
عملکردی دستگاه قضائی در امور مختلف بسیار 
رو به جلو  بوده و همان طور که خود رئیس دستگاه 
قضا و سایر مقامات قضائی اشاره داشته اند گام های 
بسیاری در حوزه طرح تحول قضائی برداشته شده 
و قاطبه جامعه نیز این امر را تایید می کنند که 
عملکرد قوه قضائیه در بسیاری از امور عملکرد 
مثبت و قابل توجهی بوده است. چه اینکه خود 
رئیس دستگاه قضا همواره به بحث مبارزه جدی 
با فساد تاکید ویژه داشته و هم زمان سایر مسائل 
و پرونده ها را نیز به طور جداگانه مورد بررسی قرار 
داده است. از دستورات و گام های دستگاه قضائی 
می توان به تحولات داخلی این دستگاه اشاره کرد 
که یکی از مهم ترین آنها نحوه تعامل مقامات 
قضائی با ضابطین بوده است. چنانکه روز گذشته 
نیز حجت الاسلام محسنی اژه ای در بازدید از 
دادسرای شهید مقدس – جرایم امنیتی-  تهران، 
در جمع قضات و کارکنان این دادسرا بهره گیری 
از تخصص، تجارب و امکانات ضابطین قضائی در 
چارچوب قانونی و همچنین نظارت بر رفتار آنها را 
از جمله دستورات و تاکیدات مداوم خود خطاب 
به مسئولان ذیصلاح قضائی به ویژه مقامات دادسرا 
قرار داد. گزاره ای که در جریان دیدار اخیر رهبر 
معظم انقلاب با مقامات و مسئولان قضائی نیز 
مورد تاکید معظم له قرار گرفت. چنانکه ایشان 
در دیدار با رئیس و مسئولان قوه قضائیه گفتند: 
»بر رفتار ضابطین باید مراقبت و نظارت شود که 
در حق متهم زیاده روی یا تندروی نشود. دستگاه 
قضائی نیز نباید تحت تأثیر ضابط باشد بلکه باید 
به صورت مستقل به مسائل رسیدگی کند. البته 
نظرات کارشناسی ضابطان نیز نادیده گرفته 

نشود.« لذا می توان گفت که عملکرد قوه قضائیه 
و تحول درون دستگاهی در این قوه گام بسیار 

بزرگی در جهت تحول قضائی به شمار می رود. 
  توصیه های اژه ای درخصوص نحوه 

تعامل مقامات قضائی با ضابطین
رئیس قوه قضائیه توصیه های مهمی را خطاب 
به مسئولان و دست اندرکاران قضائی ذی ربط 
درخصوص نحوه نظارت و تعامل با ضابطین مطرح 
کرد و اظهار داشت: مسئولان ذی صلاح قضائی 
و مشخصا مقامات دادسرا باید ضمن بهره گیری 
از تخصص، امکانات و مسئولیت های قانونی 
ضابطین در امر خطیر کشف جرم و تعقیب متهم، 
بر این نکته مهم توجه داشته باشند که مسئول 
رسیدگی قضائی به پرونده شخص قاضی است 
و اوست که شرعاً و عرفاً پاسخگوی پرونده است؛ 
بر همین مبنا، ضابط باید در کنار قاضی قرار 
گیرد و کمک کار او در سیر رسیدگی به پرونده 
باشد. حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای 
در دیدار خود با مسئولان و کارکنان دادسرای 
جرایم امنیتی گفت: شناخت مقام قضائی از 
ضابط و ویژگی ها و ابعاد شخصیتی و کاری او 
موضوع بسیار حائز اهمیتی است و این شناخت 
به مرور زمان حاصل می شود. رئیس دستگاه قضا 
بیان کرد: ما در فرآیند دادرسی در عین اینکه 
به اخذ اطلاعات و کشف جرم می پردازیم، باید 
به مقوله تربیت و هدایت متهم نیز نگاه ویژه ای 
داشته باشیم؛ به طریق اولی در مورد ضابطین 
هم به همین شکل است و این رویکرد هدایتی و 
تربیتی متهمان و محکومین در ضابطین هم باید 
مورد توجه ویژه قرار گیرد. توجه تمام و کمال 
به موازین شرعی و قانونی در انجام تحقیقات، 
بازرسی ها، جلب ها و بازجویی ها و نظارت ویژه 
بر کار ضابطین در این حوزه ها، از جمله تاکیدات 

رئیس عدلیه خطاب به مسئولان دادسرا بود. 
قاضی القضات در ادامه خطاب به مسئولان دادسرا 
تاکید کرد که از مسائلی نظیر عدم صورتجلسه 
ضابط پیرامون انجام مراحل مختلف بازرسی به 
سادگی عبور نکنند و چنانچه یک ضابط پس 
از اجازه مقام قضائی و با رعایت موازین قانونی، 
اقدام به بازرسی و یا ضبط اشیایی از متهم کرد 
و نسبت به صورتجلسه کردن آن، اقدام لازم را 
ترتیب نداد، موضوع را به صورت دقیق پیگیری 
کنند؛ چرا که عدم صورتجلسه موارد بازرسی 
از ناحیه ضابط زمینه ساز مشکلات و فساد بوده 
و برای خود ضابط نیز خطرناک است. رئیس 
قوه قضائیه البته به مسئولان قضائی ذی ربط و 
مشخصا مقامات دادسرا تاکید کرد که در سیر 
رسیدگی به پرونده و تحقیق از متهم یا متهمان 
حتماً بهره گیری از نظرات تخصصی ضابطین 
را مورد توجه قرار دهند. رئیس قوه قضائیه در 
ادامه بر اهمیت و ضرورت جمع آوری ادلهّ و اسناد 
ناظر بر اتهام انتسابی فرد پیش از مرحله احضار 
و بازداشت او تاکید کرد و گفت: باید از ضابط 
بخواهیم تا آنجا که مقدور است قبل از مرحله 
بازرسی و جلب فرد، نسبت به جمع آوری ادله، 
اسناد و مدارک ناظر بر انتساب اتهام به فرد، اقدام 
کند و حتی الامکان نباید ابتدا فرد را بازداشت و 
سپس نسبت به تحصیل ادله اتهامی اقدام کرد. 
وی همچنین خطاب به مسئولان دادسرا اظهار 
کرد: در جریان دستوراتی که خطاب به ضابطین 
صادر می کنید باید دقت داشته باشید که تا حتی 
الامکان، اطلاعات پیرامون اتهام انتسابی به فرد، 
قبل از بازداشت او به دست شما برسد؛ البته در 
برخی از موارد تحقق این امر ممکن نیست اما 
اهتمام شما باید آن باشد که تا حد مقدور، این 

مورد لحاظ شود.  

طی سال های پیش از انقلاب دولت ها هرگز توانایی اینکه باری 
از دوش مردم بردارند را نداشتند و همیشه باری بر مردم تحمیل 
کردند. این دولت ها توانایی اینکه بتوانند دولت و مجلس را در راستای 
منافع ملی به یک همگرایی در جهت حل مشکلات جامعه برسانند 
نداشتند. اما در دولت های بعد از انقلاب این دولت و مجلس بود که 
در راستای منافع ملی حرکت می کردند و این روند مطلوب  بوده 
است ،در برخی دولت ها افزایش و  در برخی کاهش داشته است اما در 
مورد دولت سیزدهم جناب آقای رئیسی نیز باید گفت که دولت در 
همان یک سال اول دوره چهار ساله نخست نتوانسته رضایت مردم 
را جلب کند. نگاهی به قیمت ارز نشان می دهد که رویکرد و عملکرد 
اقتصادی دولت ها در این حوزه طی سالیان متمادی چگونه بوده است. 
چنانکه از پیش از انقلاب ارزش ریال نسبت به دلار بسیار ضعیف شد 
و از انقلاب به بعد نیز قیمت دلار از 6۸ریال به 300 هزار ریال رسیده 
است. بنابر این به نظر می رسد که با توجه به آنچه در کشور می گذرد و 
شرایط اقتصادی و معیشتی که از مردم شاهد هستیم؛ دولت و مجلس 
نتوانستند در راستای حل مشکلات مردم آنطور که باید و شاید عمل 
کنند و این انتظار می رود که به فکر حل مشکلات مردم باشند.  از 
طرف دیگر آنچه در مورد تغییرات در دولت گفته می شود درست 
است و با توجه به برخی عملکردها دولت حتما نیاز به تغییرات دارد. 
البته کوچک ترین دولت؛ دولتی بود که با شانزده وزارتخانه تشکیل 
شد و بزرگ ترین دولت نیز دولتی ست که با ۲4 وزارتخانه روی کار 
آمده است. لذا دولت هایی با ادغام یا تفکیک برخی وزارتخانه ها دائما 
به کوچک و بزرگ کردن دولت ها پرداخته اند. لذا دولت ها این تجربه 
را دارند که این اقدامات را در راستای تامین منافع مردم انجام دهند 
اما بسیار دیده شده که  برخی از این اقدامات به سود مردم تمام نشده 
است. در ماجرای وزارت صمت نیز مشاهده کردیم که عملکرد وزارت 
صمت در حوزه خودرو به نحوی پیش رفت که این وزارتخانه را به 
حیاط خلوت  خودرو سازها تبدیل کرده که باعث ایجاد گرفتاری برای  
مردم شده است. تنها چاره دولت این است که ارز را صرفا تک نرخی 

اداره کند و هر گز به سمت ارز ۲ نرخی حرکت نکند. 

در برهه ای از زمان سیاست منطقه عاری از سلاح هسته ای 
استراتژی  منطقه بود. جوهر آن بنا داشت منطقه را وارد فاز 
رقابت  های هسته ای نکند. البته مسئولین در آن مقطع زمانی 
می  دانستند که در عمل غربی ها که آن زمان متحد ایران نیز بودند 
نخواهند گذاشت. همین امر موجب می  شد که برنامه هایش را از 
اسرائیل پنهان نگاه دارد. اسرائیل خود با استراتژی ابهام، مهم ترین 
عاملی است که مانع در اختیار داشتن فناوری هسته ای توسط 
کشورهای منطقه شده است. درحالی که خود به رغم برنامه اتمی 
پیشرفته اش، عضو NPT نیز نیست. با این وجود، در پلان نهایی 
مذاکرات وین، تیمی را برای تاثیر بر نتایج آن، به محل مذاکرات 
فرستاده است.  زمانی که مناقشه هسته ای ایران می  رفت که به فرجام 
برسد، اظهارات مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد کمک 
به عربستان برای به خدمت گرفتن فناوری هسته ای، ترتیبات امنیتی 
منطقه را دچار دگردیسی و چالش جدیدی کرد. به  علاوه کشورهای 
غربی و به  ویژه دولت اسرائیل در تحلیل نهایی نخواهند گذاشت 
که برنامه هسته ای عربستان به سرانجام برسد. باید توجه داشت 
که مطابق NPT نخواهند گذاشت که انحصار اتمی آن ها شکسته 
شود و پس از آن اینکه اگر قرار بر اتمی شدن عربستان باشد، چرا این 
سرمایه گذاری عظیم را چینی  ها انجام دهند. از سوی دیگر سکوت 
کنونی اسرائیل، در قبال بلندپروازی عربستان، تاکتیکی و به خاطر 
رقابت آن دو با ایران است. اسرائیل هیچ  وقت با عربستان اتمی کنار 
نخواهد آمد چرا که با فعالیت های هسته ای عربستان، دومینوی 
هسته ای در منطقه ایجاد خواهد شد و امکان  پذیر نخواهد بود. 
باید توجه داشت که ممکن است قدرت  های بزرگ، خواب پروژه ای 
مشابه ایران برای عربستان تدارک دیده باشند. در این مورد، قریب 
به دو دهه عربستان را وارد یک سناریوی تبلیغاتی تحریمی کنند و 
تحت انواع سیاست  های تحریمی تهدیدی، سودهای هنگفتی از آن 
برداشت کنند. بر طبق این برنامه که نمودهایی از آن در اظهارات تنی 
چند از عربستانی ها ارائه شده است با دستاویز قرار دادن فعالیت  های 
هسته ای ایران، ضرورت دستیابی به  انرژی هسته ای برای تقابل با آن 
یا ایجاد موازنه برجسته می شود. بعد از اینکه پروژه مناقشه هسته ای 
ایران به اتمام رسید و فعالیت  های اتمی عربستان نیز مقداری 
پیشرفت داشته اند با ادله هایی نظیر اینکه عربستان دارای ذخایر 
عظیم انرژی های فسیلی هست و نیاز به انرژی اتمی ندارد و این برنامه 
صرفا ماهیت نظامی برای دسترسی به سلاح های کشتار جمعی است، 
عربستان را زیر اهرم هایی مانند آنچه علیه ایران انجام دادند، درگیر 

چالش  های سختی خواهند کرد. 

ویــــــژه
فضای مجازی را غیرقانونی و گناه می دانند

وزیر گردشگری گفت: در حوزه فضای مجازی دچار عقب ماندگی 
هستیم، اصولاً فضای مجازی به رسمیت شناخته نشده است، فعالیت 
استارت آپ هم به رسمیت شناخته نشده است و هر کاری در این فضا 
می خواهند انجام دهند، می گویند غیرقانونی است و چون به رسمیت 
شناخته نشده، فکر می کنند گناه شده است. عزت ا... ضرغامی درباره 
دغدغه هایی که برای حذف کسب و کارهای سنتی با ظهور مشاغل 
جدید وجود دارد، اظهار کرد: هرگز کسب وکارهای سنتی از بین نخواهد 
رفت، اگر کسی خواست بازی راه بیندازد، حتما آن بازی ناصواب است. 
وجود هر دو کسب  و کار، لازم و تقویت کننده است. ضرغامی همچنین 
تاکید کرد: گردشگری را باید آسان و تسهیل کنیم، چون حق همه مردم 
است. معتقدم گردشگری بیمار است که اگر از سر جای خود بیدار شود، 
حال همه را خوب می کند و کمبودهای فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی 

را حل خواهد کرد. 

آرمان ملی: رئیس مجلس در تشریح برنامه های 
سفر نظارتی خود و هیات همراه به استان کهگیلویه 
و بویراحمد اظهار داشت: مرحله دوم سفرهای 
نظارتی ما با عنـــوان »نظارت های ستادی« با 
سفر به استـــان کهگیلویه و بویراحمد آغاز شده 
است. محمدباقر قالیباف با اشاره به فاصله ای که 
بین سفرهای نظارتی ایجاد شده است، گفت: در 
دوره قبلی سفرها، فعالیت و تحرک دولت سابق 
آنقدر که باید و شاید وجود نداشت و ما بیشتر 
پروژه ها را در حوزه میدانی دنبال می کردیم، اما 
با روی کار آمدن دولت جدید و حضور میدانی 
خوب، این جهت به ما در مجلس داده شد تا با نگاه و 
نظارت ستادی به معنای نظارت و کنترل بر پروژه ها 
مخصوصا در آستانه برنامه هفتم توسعه بتوانیم 
در سیاستگذاری ها و رهیافت هایی که به ویژه 

برای استان های محروم وجود دارد، اقدام کنیم. 
وی با بیان اینکه به ویژه در حوزه زیرساخت ها و 
راه ها با توجه به پراکندگی استان باید اقدامات 
ویژه ای صورت گیرد، ادامه داد: در بررسی های 
صورت گرفته با روستاهای زیر ۲0 خانواری که 
در مساله برق، آب و گاز دچار مشکلاتی هستند 
روبه رو هستیم که باید رسیدگی هایی صورت 
گیرد و در برنامه هفتم توسعه اینگونه پروژه ها و 
مشکلات دیده شود. قالیباف ادامه داد: لذا براساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته این استان را برای 
سفر انتخاب کردیم تا ان شاءا... با نظارت خوبی که 
بر پروژه ها و مشکلات چه در حوزه مسائلی مانند 
دیوان محاسبات، حسابرسی، اعتبارات و مشکلاتی 
که در حوزه واگذاری اعتبارات ممکن است به وجود 
 آید و همچنین پروژه هایی که تعیین تکلیف آنها 

زمان بر شده است را ساماندهی کنیم. رئیس قوه 
مقننه با اشاره به تدوین برنامه هفتم توسعه در 
مجلس تصریح کرد: امیدواریم در برنامه بعدی 
توسعه بتوانیم پروژه های زمان بر و طولانی را تعیین 
تکلیف کنیم و با آغاز برنامه برخی از پروژه ها که 
بیش از ۲ دهه زمان برده است را ساماندهی کنیم. 
وی درخصوص اقدامات مقدماتی صورت گرفته برای 
سفر نظارتی به استان نیز گفت: کارهای کارشناسی 
خوبی پیش از سفر انجام شده و وقت زیادی برای 
آن صرف شده است و جلسات متعددی با وزرا و 
استاندار تشکیل شد و تیم های میدانی نیز از قبل 
به استان سفر کرده اند و امیدوارم امروز بتوانیم با 
یک همکاری، بازدیدهای میدانی خوبی را داشته 
باشیم تا در جهت حل مشکلات این مساله گام های 

جدی برداریم. 

محمد باقر قالیباف تاکید کرد: 

لزوم توجه و رفع مشکلات مناطق محروم در برنامه هفتم توسعه

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت 
آسیب شناسی وضع موجود در حوزه علوم انسانی، 
تحقق علوم انسانی در تراز انقلاب شکوهمند 
اسلامی را حائز عقب ماندگی هایی دانست که باید 
با نگاه اجتهادی و نوآورانه عالمان و دانشمندان 
این عرصه، جبران شود. آیت ا... سید ابراهیم 
رئیسی در مراسم اختتامیه سیزدهمین جشنواره 
بین المللی فارابی ضمن ابراز خرسندی از حضور 
در جمع اساتید، فرهیختگان و محققان علوم 
انسانی و اسلامی و با تبریک به برگزیدگان این 
جشنواره، گفت: در نشست هایی از این دست، 
لازم است دانشمندان و فرهیختگان ضمن 
آسیب شناسی وضع موجود، نسبت به کاهش 
فاصله با وضع مطلوب، پیشنهاد و راهکار ارائه 
کنند. رئیس جمهور  همچنین با تاکید بر ضرورت 
آسیب شناسی در حوزه علوم انسانی، افزود: علوم 
انسانی اسلامی، مغزافزار حاکمیت و مدیریت 
و نیز قوه محرکه پیشرفت در نظامی است که 
مبتنی بر دین بوده و درونمایه آن علم و دانش 
است. در چهل و چهارمین سال پیروزی انقلاب 
شکوهمند اسلامی، لازم است یک آسیب شناسی 
کنیم که چه میزان رشد و پیشرفت در این 
حوزه صورت گرفته است؟ رئیسی با تاکید بر 
اینکه علوم انسانی ما باید تراز انقلاب اسلامی 
باشد، افزود: به نظر می رسد برای نیل به علوم 
انسانی تراز انقلاب اسلامی، در آنچه که باید 
اتفاق می افتاد، عقب ماندگی هایی وجود دارد 
و این عقب ماندگی باید به دست پژوهشگران و 
اساتید این حوزه جبران شود. رئیس جمهور با 
تاکید بر لزوم نظریه پردازی، نوآوری و خلاقیت 
در حوزه علوم انسانی و توجه به رویکرد دینی 
در این حوزه، اظهار داشت: فصل الفصول انسان، 
تعلم است و علاوه بر آن، انسانیت انسان مبتنی بر 
آموخته های او از وحی است و با ارتباط با وحی 

شکل می گیرد. وی نشان دادن راه به انسان را 
ماموریت خطیر علوم انسانی اسلامی دانست و 
تصریح کرد: برای بالندگی و رشد در حوزه علوم 
انسانی، باید تقلید از غرب در این حوزه کنار 
گذاشته شده و مبتنی بر مبانی غنی اسلامی، 
کار اجتهادی و نوآورانه انجام گیرد. در گام بعدی 
اجتهاد و نوآوری در این حوزه باید در مجامع علمی 
و حوزوی و دانشگاهی مورد استقبال قرار گیرد و 
نخبگان و عالمان و دانشگاهیان ما با دید باز اما 
نگاهی نقادانه به سراغ نظریه های جدید بروند و 
آنها را با ابزار نقد، مورد پالایش قرار دهند. رئیسی 
با تاکید بر لزوم ایجاد کرسی های نقد و نقدپذیری، 
اظهار داشت: همان طور که رهبری حکیم و فرزانه 
انقلاب فرمودند نباید باکی از نقد نظریات وجود 
داشته باشد و باید مجال بحث و طرح نقد فراهم 
شود. رئیس جمهور افزود: متولیان ایجاد تحول در 
علوم انسانی باید بدانند اولین شرط تحقق در این 
حوزه، تحول شناختی است و در این زمینه باید از 
چهره های تحول خواه و تحول گرا استفاده کنیم. 
وی در ادامه تکریم، تشویق و حمایت از اساتید، 
محققان و پژوهشگران در ایجاد این تحول را 
ضروری و موثر دانست و افزود: گاهی برخی اساتید 
و بزرگان علوم انسانی گلایه دارند که شرایط 
علوم دیگر بر علوم انسانی هم تحمیل می شود در 
صورتی که علوم انسانی باید با شرایط و مقتضیات 
خود تبیین و تشریح شود. رئیس جمهور در ادامه 
با بیان اینکه پیام این نشست و رویداد باید این 
باشد که تا چه میزان نظام مسائل کشور مبتنی 
بر علوم انسانی پاسخ گرفته، افزود: همواره یکی از 
دغدغه های بنده اجرای عدالت در همه عرصه ها به 
ویژه در پرداخت دستمزدها بوده است که در این 
زمینه از اساتید دانشگاهی برای تبیین و تنظیم 
یک شیوه علمی عادلانه برای پایان دادن به نظام 
ناعادلانه پرداخت ها دعوت شده است. همچنین 

آیت  ا... دکتر سید ابراهیم رئیسی در آیین تجلیل از 
استادان و دانشجویان نمونه کشوری گفت: خدا را 
شاکریم که تحت هدایت های رهبری علم دوست 
هستیم که همواره مشوق فرهیختگان و نخبگان 
کشور بوده است و پیشرفت هایی که در این سال ها 
شاهد آن بودیم حاصل حمایت ها و تشویق های 
ایشان بوده است. رئیس جمهور با بیان اینکه 
اساتید و دانشجویان گام های بسیار خوبی در 
حوزه پیشرفت علم برداشته اند، افزود: ما همچنان 
نیازمند گام های موثر در حوزه تحقیق و پژوهش، 
حوزه تعلیم و تربیت و خدمات علمی هستیم. 
دکتر رئیسی توسعه و پیشرفت را از ضروریات 
امروز کشور دانست و افزود: امروز وظیفه دولت 
این است که امر مهم پیشرفت را در کنار اجرای 
عدالت دنبال کند و اولویتی که در این زمینه برای 
دولت تعریف کرده ایم ایجاد تحول است. دکتر 
رئیسی در ادامه مسأله محوری در دانشگاه ها را 
مقدمه ای برای برون رفت کشور از مشکلات دانست 
و افزود: ما عمیقاً اعتقاد داریم که دانشگاه ها اتاق 
فکر دولت هستند و همواره بر استفاده از ظرفیت 
دانشگاه ها در پیشبرد امور کشور تاکید داشته ایم. 
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به رواج مفهوم غلط 
از روشنفکری در جامعه، تصریح کرد: روشنفکر 
واقعی کسی است که جامعه و نیاز آن را به خوبی 
بشناسد و در جایگاه یک رصدکننده جامعه را به 
سمت هدف و مقصد هدایت کند و خودش هم در 
این میدان حاضر باشد و ایفای نقش کند. آیت ا... 
رئیسی به موضوع مهاجرت نخبگان نیز اشاره و 
تاکید کرد ما باید با عمل و اجرا آنچنان در جامعه 
امید تزریق کنیم که موضوع مهاجرت نخبگان 
معکوس شود و همه کسانی که به دلیل احساس 
کمبود امکانات و شرایط مهاجرت کرده اند متوجه 
شوند زمینه رشد و پیشرفت در داخل کشور برای 

آنها فراهم شده است. 

مهار تورم اقتصادی با 
مهار رشد نقدینگی

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
با بیان اینکه با انضباط مالی، امکان 
افزایش قدرت خرید مردم بدون 
اجرای سیاست های جبرانی وجود 
دارد، گفت: مهار رشد نقدینگی، مهار 
تورم در اقتصاد کشور را نوید می دهد. 
محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به 
اعلام بانک مرکزی مبنی بر نرخ صفر 
رشد نقدینگی در دولت سیزدهم گفت: 
مهم ترین ابَرَ چالش کشور کنترل تورم 
است، افزایش نرخ تورم بهانه بسیاری از 
مشکلات اقتصادی است لذا هر اقدامی 
که به کنترل تورم کمک کند اولویت 
اصلی دولت و مجلس است. وی با 
بیان اینکه اقدامات دولت قبل موجب 
ناترازی در ساختارهای اقتصادی شد 
و حجم نقدینگی در نظام اقتصادی 
کشور را به شدت افزایش داد، اظهار 
داشت: افزایش حجم نقدینگی عامل 
افزایش نرخ تورم در نظام اقتصادی 
است. وی ناترازی بودجه را از علل 
افزایش نقدینگی در دولت قبل خواند 
و گفت: دولت قبل تلاش قابل توجهی 
برای تامین منابع درآمدی پایدار در 
بودجه نداشت و همین امر موجب 
شد شاهد افزایش حجم استقراض 
دولت از منابع بانک مرکزی باشیم که 
نتیجه آن افزایش پایه پولی و در نتیجه 

افزایش نرخ تورم در کشور بود. 

رئیس جمهور: 

 اجرای عدالت به ویژه در پرداخت دستمزدها 
از دغدغه های همیشگی ام بوده است

  باید آنچنان در جامعه امید تزریق کنیم که موضوع مهاجرت نخبگان معکوس شود

مجلس می توانست جلوی 
خیلی از مسائل را بگیرد

نماینده سابق مجلس گفت: اگر 
دیدیم کشور رو به اصلاح می رود 
بدانیم که مجلس در حال ایفای 
درست نقش خود است. درست است 
مجلس به حسب ظاهر مثل قوه مجریه 
اختیارات اجرایی و مدیریتی و پول و 
ثروت را در اختیار ندارد ولی همه آنها با 
نظر مجلس تنظیم می شود. محمدرضا 
خباز مجلس را همه کاره خواند و افزود: 
اگر مجلس از اختیاراتش استفاده 
نکرد یا بد استفاده کرد، جایی که باید 
سکوت کند حرف زد و جایی که باید 
حرف بزند سکوت کرد حتما کشور 
با مشکل مواجه می شود. وی افزود: 
مجلسی می تواند وزرا را استیضاح کند 

که دارای استقلال باشد. 

در کشتی امن و 
 نجات بخش از ناامنی ها 

به سر می بریم

رئیس ستاد کل نیرو های مسلح 
از  بعد  ایران  بزرگ  ملت  گفت: 
قرن ها تحمل ظلم و ستم با رهبری 
امام راحل مردانه به میدان آمد و 
سرنوشت خود را از رژیم ستم شاهی 
سیاه پهلوی بازپس گرفت و به آزادی 
رسید. سرلشگر باقری اضافه کرد: 
دشمنان این ملت آزادی آن ها را 
برنتافتد و بلافاصله در اقصی نقاط 
کشور و این سرزمین بر امنیت مردم 
تاختند و مشکلات فراوانی را برای 
کشورمان ایجاد کردند. وی گفت: 
طی بیش از چهار دهه در 40 و چند 
سال گذشته بار ها و بار ها این تجربه 
را داشته ایم که در هر مقطعی به 
روش و تاکتیکی با سرمایه گذاری 
عظیم و تحریک و توطئه تلاش 
کردند که وحدت، همدلی و برادری 
در این خطه مقدس را تبدیل به 
تفرقه و دشمنی کنند و منافع خود 
را با استثمار و چپاول ادامه دهند. 
رئیس ستاد کل نیرو های مسلح با 
بیان اینکه باید قدر این امنیت را 
بدانیم و به آن بی توجهی نکنیم، 
عنوان کرد: هر لحظه غفلت در برابر 
دشمنی که همواره در حال توطئه 
و رصد سرزمین ایران عزیز است، 
منجر به شکست های جبران ناپذیر 

خواهد شد. 

سیدقائم موسوی
 تحلیلگر مسائل بین الملل 


